
Grupul de lucru interministerial Apă‑Canal, 
girat de către secretarul de stat din subordinea 
Primului‑Ministru al României, Roxana Mînzatu, s‑a 
reunit, în luna februarie, la București, în cadrul unei 
discuții pe tema educației din sectorul apei.

Se știe că țara noastră are nevoie de ingineri, iar 
profesiile apei sunt meserii ofertante, cu prezent și 

viitor.

Tot o realitate o reprezintă și faptul 
că avem un deficit mare de resurse 
umane în domeniul apei, în condițiile 
în care tot mai puțini tineri se 
îndreaptă spre aceste meserii, chiar 
și în ciuda salariilor atractive și a 
perspectivelor stabile ale domeniului.

Președintele ARA și directorul 
general al Aquatim, Ilie Vlaicu, 
inițiator și susținător deschis 
al înființării acestui Grup de 
lucru, a participat la întâlnirea 
guvernamentală în cadrul căreia s‑au 
analizat mecanismele de informare si 
motivare a tinerilor, din anii de liceu, 

pentru ca, ulterior, să fie determinați conștient să 
urmeze o facultate și mai apoi o carieră în domeniul 
hidrotehnic, respectiv în toate specializările 
necesare sectorului apei, fie la angajatori din mediul 
privat (construcții), fie în zona publică (operatori de 
apă, etc).

S‑au mai analizat programe de burse oferite de 
viitorii angajatori, campanii de promovare a joburilor, 
s‑a cerut și ca, până la finalul lunii februarie, să se 
elaboreze un plan de măsuri si proiecte care să 
poată fi implementat începând cu acest an. 

Contribuțiile vor veni de la toți cei prezenți la 
reuniunea Grupului: 

Ministerul Educației, Universitatea Politehnica din 
București, Universitatea Tehnică de Construcții 
din București, Universitatea Tehnică “Gh.Asachi” 
din Iași, Universitatea Politehnica din Timișoara, 
Asociația Română a Apei, Federația Patronatelor 
Societăților din Construcții, asociații de studenți din 
facultățile de construcții din București.

În deschiderea programului Timișoara 2023 – 
Capitală Europeană a Culturii, vechile stații de 
tratare a apei, nefuncționale, au revenit la viață 
ca spații alternative pentru evenimente și activități 
culturale. Proiectul Branșament cultural la Uzina de 
Apă a conectat apa și cultura, oamenii și patrimoniul 
industrial, artiștii și comunitatea, chemându‑i pe 
timișoreni să își (re)descopere aceste adevărate 
comori de arhitectură ascunse, dar din vecinătate.

Publicul – neașteptat de numeros – entuziast a 
intrat în contact cu „moștenirea” legată de apă, 
resursă esențială a oricărei comunități, cu valențe 
sociale, culturale și spirituale. Am avut peste 700 
de participanți la viitorul Muzeu al Apei Timișoara, 
recent reabilitat și extins în urma lucrărilor finanțate 
de Aquatim și realizate de Constructim S.A. și peste 
300 la Uzina de Apă Industrială (Aquapic). 

Sâmbătă, 18 februarie, la Uzina de Apă Urseni 
(viitorul Muzeu al Apei) publicul a avut ocazia să 

participe la un atelier de literatură pentru copii 
între 6 și 106 ani, susținut de scriitorul și jurnalistul 
cultural Robert Șerban. A fost o atmosferă 
electrizantă, animată, s‑a povestit, s‑a râs și mai 
ales s‑a scris, poveștile apei „curgând” firesc din 
„penițe”. Concomitent, la Uzina de Apă Industrială 
(Aquapic), scriitoarea Ramona Miza, împreună 
cu Alina Iga, fondatoarea podcastului pentru copii 
„Cufărul cu povești”, au citit povestea Coliba Zânei 
Furtună, copiilor participanți la atelierul de lectură. 
Copiii au ascultat povestea, au dezbătut tâlcul cărții 
și au confecționat, pe baza poveștii, elemente de 
lucru manual. Atelierul s‑a încheiat cu autografe și 
fotografii împreună cu autoarea. 

Copiii mici și mari au jucat jocuri educative 
la Aquapic, având ca teme apa și natura, 
antrenându‑se apoi în dezbateri și discuții, spre 
bucuria noastră a tuturor. Ei s‑au simțit bine, iar noi 
ne bucurăm că noile generații vor fi atente cu natura. 

Ambele uzine au organizat sâmbătă tururi ghidate 
ale frumoaselor clădiri în stilul Secession, de 
la începutul secolului XX, Fundația Aquatim, 
realizatorul proiectului Branșament cultural la 
Uzina de Apă, propunând, astfel, promovarea și 
interpretarea patrimoniului industrial al orașului. 

Ziua de duminică, 19 februarie, a fost rezervată 
unui eveniment de networking, în care operatori 
culturali, organizații civice și educaționale și artiști 
independenți au fost invitați să descopere Uzina de 
Apă Urseni, viitorul Muzeu al Apei din Timișoara, să 

propună colaborări și idei de viitoare activități ce pot 
fi găzduite de fostele uzine.

Plasarea pe harta culturală a orașului a vechilor 
uzine de apă, transformate și accesibilizate pentru 
public, îmbogățește oferta de spații neconvenționale 
unde se pot organiza activități culturale diverse, atât 
în interior, cât și în aer liber, și a avut, totodată, un 
efect de activare a cartierelor periferice ale orașului, 
în cadrul programului oficial de deschidere al 
capitalei europene, dar și ulterior.

Proiectul face parte din Programul cultural național 
„Timișoara – Capitală Europeană a Culturii în anul 
2023” și este finanțat prin programul Opening+, 
derulat de Centrul de Proiecte al Municipiului 
Timișoara, cu sume alocate de la bugetul de stat, 
prin bugetul Ministerului Culturii.

Crina Chirilă

O poveste de succes: ISPA Timişoara
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Căutarea pierderilor de apă din conducte este o 
sarcină importantă pentru orice furnizor de apă. 
Aceste pierderi pot duce la o utilizare ineficientă a 
resurselor, la creșterea costurilor și la reducerea 
calității serviciilor. O metodă interesantă și eficientă 
pentru detectarea pierderilor de apă este folosirea 
câinilor antrenați special în acest scop.

Câinii pot fi antrenați să detecteze mirosul specific 
al clorului folosit pentru a dezinfecta apa din 
conducte. Când apa se scurge prin conducte și 
ajunge la o anumită distanță de o pierdere, clorul se 
evaporă și creează un miros specific pe care câinii 
îl pot detecta.

În Statele Unite ale Americii, această metodă este 
folosită din anii ’70 și a fost rafinată de‑a lungul 
anilor. Câinii sunt antrenați să identifice punctele 

exacte de pierdere de apă și să marcheze aceste 
puncte pentru ca echipa de reparare să le poată 
găsi mai ușor. Acești câini sunt folosiți în principal 
în clădiri comerciale și industriale, dar pot fi utili 
și pentru detectarea pierderilor de apă în cartiere 
rezidențiale.

Antalya, un oraș turcesc situat la malul Mării 
Mediterane, este primul oraș din Turcia care a 
implementat această metodă. În cadrul proiectului 
pilot, câinii antrenați special de compania germană 
DogSolutions GmbH au fost folosiți pentru a detecta 
pierderile de apă într‑un cartier rezidențial.

Câinii antrenați pentru această sarcină sunt, de 
obicei, rase mari, cum ar fi Labrador Retriever sau 
Springer Spaniel. Aceste rase sunt recunoscute 
pentru capacitatea lor de a detecta mirosuri 

specifice și pentru inteligența și 
devotamentul lor față de antrenorul lor. 
Antrenamentul câinilor durează între 4 și 
6 luni, timp în care ei învață să detecteze 
mirosul specific al clorului, să identifice 
pierderile de apă și să semnaleze echipa 
de reparații.

Folosirea câinilor pentru detectarea 
pierderilor de apă este o metodă 
inovatoare și eficientă. Această metodă 
poate fi utilizată pentru a reduce costurile 
și pentru a îmbunătăți serviciile de 
furnizare a apei. În plus, această metodă 
este foarte prietenoasă cu mediul, 
deoarece reduce cantitatea de apă care 
este irosită din cauza pierderilor.

Iată câteva exemple suplimentare din 
Marea Britanie, Franța și Australia:

În Regatul Unit, compania de furnizare a apei 
Severn Trent a început să folosească câini antrenați 
pentru a detecta pierderile de apă încă din 2018. Ei 
folosesc câini de rasă Springer Spaniel și Labrador 
Retriever pentru a detecta pierderile de apă în 
întregul sistem de conducte. Compania afirmă că 
această metodă este mai eficientă decât tehnologia 
de detectare tradițională, precum și mai precisă și 
mai rapidă.

În Franța, compania de furnizare a apei Saur a 
început să folosească câini antrenați pentru a 
detecta pierderile de apă în 2019. Câinii sunt 
antrenați să detecteze mirosul clorului, dar și alte 
mirosuri specifice care apar atunci când apa se 
scurge prin conducte. Compania afirmă că această 
metodă este mai rapidă și mai precisă decât 
metodele tradiționale și că poate ajuta la reducerea 
costurilor și a pierderilor de apă.

În Australia, compania de furnizare a apei South 
East Water a început să folosească câini antrenați 
pentru a detecta pierderile de apă în 2021. Câinii 
sunt antrenați să detecteze mirosul specific al apei 
curate și să semnaleze când găsesc o pierdere. 
Compania afirmă că această metodă poate ajuta 
la detectarea pierderilor de apă în zonele greu 
accesibile și poate ajuta la reducerea timpului și 
a costurilor asociate cu detectarea și repararea 
pierderilor.

În concluzie, utilizarea câinilor pentru detectarea 
pierderilor de apă este o metodă inovatoare și 
eficientă care poate fi utilizată în întreaga lume 
pentru a reduce costurile și pentru a îmbunătăți 
serviciile de furnizare a apei.

Alin Anchidin

Partea I: Măsura ISPA
La Consiliul European ținut la 
Copenhaga, în iunie 1993, statele 
membre au agreat că acele țări central 

și est‑europene care doresc să devină membre 
ale Uniunii Europene pot să o facă. Calitatea 
de membru presupunea existența capacității 
candidatului de a‑și asuma obligațiile de membru, 
inclusiv aderarea la țelurile politice, economice și 
monetare ale Uniunii.

Consiliul de Miniștri a decis să acorde, într‑o 
perioadă de șapte ani (2000‑2006), trei 
instrumente de preaderare diferite pentru cele zece 
țări candidate, până la aderarea lor la Uniune. 
Unul dintre acestea a fost ISPA (Instrument for 
Structural Policies for Pre‑Accession), Instrument 
pentru Politicile Structurale pentru PreAderare.  

Obiectivele principale ale Măsurii ISPA au fost 
măsuri în sectorul de mediu, care să permită 
țărilor beneficiare să se conformeze cu cerințele 

aquisului comunitar legat de problemele mediu și 
cu obiectivele Parteneriatului pentru Aderare. În 
domeniul mediului, obiectivul general al Măsurii 
ISPA a fost să îmbunătățească înfrastructura de 
mediu îndeplinind condițiile Acordului de Aderare.

Partea a II‑a: Organizațiile implicate
În primăvara anului 1999 a fost lansat ca ofertă 
pentru România programul ISPA. 
Pentru Consiliul Local Timișoara acest 
program a fost considerat o prioritate 
datorită faptului că până la 75% din 
sume erau nerambursabile. Astfel, 
prin intermediul AQUATIM a pregătit 
o solicitare pentru obținerea finanțării 
prin Măsura ISPA.

Organizațiile implicate în Măsura 
ISPA la Timișoara au fost Ministerul 
Integrării Europene – coordonatorul 
național ISPA, Ministerul Mediului – 
responsabil pentru strategia de mediu 
ISPA, Oficiul de Plați și Contractare 
PHARE, parte a Ministerului Finanțelor 
Publice – Autoritatea de Implementare 
pentru Măsură. A fost responsabilă pentru licitare 
și contractare până în 2008, când a predat 
Beneficiarului Final această responsabilitate. De la 
începutul contractelor toate problemele tehnice au 
fost delegate Unității de Implementare a Proiectului 
(UIP) a Beneficiarului Final. Acesta a fost Regia 
Autonomă Apă‑Canal AQUATIM, operatorul de 

servicii de apă‑canal pentru Timișoara. Începând 
cu 3 iulie 2007 Regia și‑a modificat statutul, 
devenind societate comercială pe acțiuni. În cadrul 
AQUATIM s‑a înființat Unitatea de Implementare 
a Proiectului, căruia i s‑au delegat sarcinile pentru 
implementarea Măsurii ISPA. UIP a fost înființat în 
26 noiembrie 2001 și inițial a avut 12 angajați, ca 
spre finalul Proiectului, în 2011, să ajungă la 24.

Municipalitatea Timișoara era proprietarul activelor 
exploatate de AQUATIM și garantul pentru 
împrumutul de la BERD, iar Delegația Uniunii 
Europene la București a acționat în numele 
finanțatorului principal, Comisia Europeană, și a 
monitorizat implementarea programului.

Alexandru Potcoavă

O poveste de succes: ISPA Timişoara

Câinii antrenaţi, noii eroi în detectarea pierderilor de apă  detectiviiapeipierdute.ro
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Orașul Buziaș este o stațiune balneară 
de interes național, cu regim permanent, 
situată într‑o frumoasă regiune de 
dealuri, aflată la o distanță de 30 de km 
S.E. de Timișoara și cuprinde în limitele 

sale satele Bacova și Silagiu.

Buziașul este situat pe cursul superior al râului 
Șurugani, la confluența cu râul Silagiu și pârâul 
Salcia.

Pe teritoriul actual al  Buziașului au fost găsite 
dovezi ale existenței umane din cele mai vechi 
timpuri, din sec. VII – VIII î.e.n. . În timpul ocupării 
romane, în această zonă exista localitatea Ahibis, a 
cărei prezență a fost confirmată de existența unor 
conducte de apă rămase din perioada aceea.

Prima atestare documentară sigură a localității 
datează din anul 1321, din timpul domniei lui Carol 
Robert de Anjou. În 1716, după alungarea turcilor, 
localitatea a fost fixată pe hartă sub denumirea de 
Busiesch. 

Primele izvoare de apă minerală au fost amenajate 
în anul 1816, iar stațiunea balneară a început să 
se dezvolte în 1819. În această perioadă au fost 
colonizate în comuna Buziaș familii de maghiari, 
germani și slovaci. În anul 1839 Buziașul a fost 
declarat stațiune balneară. În 1906, băile Buziaș 
au intrat în proprietatea familiei Muschong din 
Jimbolia, care a deschis fabrica de îmbuteliere a 
apei minerale, a introdus iluminatul electric la băi și 
a construit hotelul Phoenix.

După Unirea Banatului cu România, Buziașul și‑a 
menținut statutul de stațiune balneară de tratament 
cardiovascular. A devenit reședință de plasă.

În anul 1956 Buziașul a fost declarat oraș.  
În anii ’60, activitatea economică s‑a diversificat, 
dezvoltând‑se industria ușoară și alimentară. S‑au 
construit noi cartiere de blocuri, vile și hoteluri 
pentru stațiune.

Conform recensământului efectuat în 2011, 
populația orașului Buziaș se ridică la 7.023 de 
locuitori, majoritatea locuitorilor fiind români 
(83,21%). 

La marginea parcului, pe o tăbliță roșie, stă 
inscripționată legenda acestor locuri.

„E mult de atunci. Pe locurile acestea trăia liniștit 
Moș Bâzieș. El a fost stăpân și peste locul cu 
buturuga, bătrână și ea, din care sărea apa 
spumegând. Toți locuitorii din apropiere și depărtări 
veneau să‑și astâmpere setea cu apa răcoritoare.

Frunți brăzdate de gânduri, griji, dureri și zbuciumări 
sufletești, toate‑toate își găsesc leacul în 

înțelepciunea și în izvorul lui Moș Bâzieș.

În taină se șoptea că Moș Bâzieș a răsărit din 
spuma izvorului și tot așa nimeni nu știe să spună 
când s‑a sfârșit…”

ALIMENTAREA CU APĂ, CANALIZAREA, 
GOSPODĂRIA COMUNALĂ
(înainte de preluarea de către Aquatim)

Alimentarea cu apă a populației din Buziaș s‑a făcut 
la începutul secolului XX, prin fântâni și cișmele, 
care, odată cu dezvoltarea localității și creșterea 
numărului de locuitori, au devenit insuficiente. 

În anul 1969 au început lucrările de alimentare cu 
apă și canalizare pentru întreg orașul, lucrări care 
au fost eșalonate în mai multe etape.

În anul 1973 a fost înființată S.G.C.L. Buziaș, în 
subordinea directă a Grupului Întreprinderilor de 
gospodărie comunală și locativă Timiș, cuprinzând: 
alimentarea cu apă a orașului, canalizarea, energia 
termică, salubritatea și alte prestări de servicii către 
populație.

Sursa de apă a orașului Buziaș a fost construită 
în anul 1972 și a fost amplasată între comuna 
Racovița și Hitiaș, lângă albia râului Timiș, la 
aproximativ 12 km de orașul Buziaș. Captarea a 
fost prevăzută cu 3 puțuri forate de mică adâncime, 
30 m din stratul freatic, cu un debit total de 22 l/s.

A fost construită și o stație de tratare a apei, în 
vederea eliminării fierului și a dioxidului de carbon 
în exces, precum și a clorinării apei, înmagazinarea 
acesteia făcându‑se într‑un rezervor de 500 m3.

Distribuția apei s‑a realizat cu ajutorul a două 
pompe cu ax orizontal. Aducțiunea a fost prevăzută 
cu un rezervor subteran de 500 mc amplasat pe 
Dealul Viilor, la o cotă de 59 de m față de Uzina de 
Apă, având înmagazinată și rezerva de incendiu. 

Rețelele de distribuție ale orașului, cu lungimea 
de 2,5 km, erau prevăzute cu 10 cișmele publice, 
amplasate în diferite puncte ale orașului.

În anul 1982 a fost pusă în funcțiune noua capacitate 
de alimentare cu apă, alcătuită din patru puțuri 
forate executate la medie adâncime, situate în albia 
Timișului, aducțiune și stație de tratare. Aceasta 
a fost prevăzută cu instalații de aerare forțată, 
decantare orizontală, stație de pompare, filtrare, 
respectiv înmagazinare in rezervor de 500 m3.

Rețeaua de distribuție s‑a extins cu 4,3 km.

Canalizarea a fost realizată în etape, începând 
cu anul 1972. Apele menajere erau preluate de 
colectorul principal, apoi erau deversate în stația 
de epurare a orașului, amplasată la 2 km vest de 
orașul Buziaș.

În anul 1985 a fost pusă în funcțiune noua stație  
de epurare, iar rețeaua de canalizare s‑a extins cu 
1,5 km. 

2010 – prezent
Sucursala Buziaș a companiei Aquatim a fost 
înființată în anul 2010. Aceasta este responsabilă 
de serviciile de alimentare cu apă și canalizare 
din orașul Buziaș și din 11 unități administrativ 
teritoriale, care cuprind un număr de 39 de localități 
aparținătoare orașului Buziaș. De serviciile 
Sucursalei Buziaș beneficiază un număr de 9828 de 
abonați, respectiv 30.767 de locuitori. 

În prezent, Sucursala Buziaș este condusă de 
dl. ing. Dan Redac, care are în subordine 47 de 
angajați ai companiei Aquatim.

De la înființarea sucursalei, compania Aquatim a 
fost preocupată în mod constant de eficientizarea 

și dezvoltarea rețelelor de alimentare cu apă 
și canalizare din Buziaș și localitățile aferente 
sucursalei. 

Apa necesară consumului din orașul Buziaș și 
localitățile aparținătoare este captată din foraje 
și transportată din Uzina de Apă Hitiaș, prin 
stația de tratare, către stația de repompare din 
Buziaș, printr‑o conductă cu lungimea de 6,8 km, 
pe DN 400. Înmagazinarea apei se face în două 
rezervoare a câte 1000 m3. 

Cu ajutorul investițiilor derulate în cadrul proiectului 
„Extinderea și modernizarea sistemului de 
alimentare cu apă și canalizare din județul Timiș”, 
parte a Programului Operațional Sectorial Mediu 
(POS Mediu) au fost reabilitate forajele existente și 
s‑au realizat două foraje noi. Tot prin acest program 
de finanțare a fost construită și stația de epurare 
Buziaș, conform standardelor și normelor europene.

Uzina de apă de la Hitiaș va fi modernizată cu 
ajutorul investițiilor realizate în cadrul „Proiectului 
regional de dezvoltare a infrastructurii de apă și 
apă uzată din județul Timiș”, parte a Programului 
Operațional Infrastructură Mare (POIM).

Cu ajutorul investițiilor din fonduri proprii ale 
companiei Aquatim, s‑a introdus alimentarea cu apă 
în localitățile: Hitiaș, Silagiu, Sârbova și Drăgoești 
(în execuție).

Introducerea canalizării în localitatea Bacova este 
în curs de execuție, cu fonduri obținute prin POIM.

În aria de operare a Sucursalei Buziaș a mai rămas 
de reabilitat un procent de 4,54% din rețeaua de 
apă, reabilitare care se face parțial cu fonduri 
obținute prin POIM.

La începutul anului 2023, de serviciul de alimentare 
cu apă beneficiază 88,71% din populația arondată  
Sucursalei Buziaș. De serviciul de canalizare 
beneficiază un procent de 27,54% din populație. 
Contorizarea branșamentelor se face în proporție 
de 100%.

Obiectivele pe care Sucursala Buziaș le are în 
vedere pentru viitor sunt:
– îmbunătățirea calității apei,
– reabilitarea rețelelor de alimentare cu apă și 

canalizare
– modernizarea  stațiilor de tratare si epurare 

existente
– modernizarea stațiilor  de pompare  a apei uzate
– relocarea căminelor de apometru pe domeniul 

public
– construirea de noi stații de tratare si epurare

Notă: Îi mulțumim d‑lui ing. Dan Redac, șeful 
Sucursalei Buziaș, pentru informațiile de ordin 
tehnic.

SUCURSALELE AQUATIM SE PREZINTĂ SUCURSALA Buziaş
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Cosmin, angajat din 13 martie 1997 
în, pe‑atunci, GIGCL... din întâmplare. 
Mama i‑a fost amuletă norocoasă 
pentru că a văzut un anunț, i‑a spus, l‑a 
încurajat și adus, indirect, în Familie, 

de unde va pleca doar când pe fruntea lui va scrie 
pensionar. A intrat la „cititori”, a rămas la „cititori”, 
nu vrea să schimbe zona de acțiune. Serviciul 
Apometrie și Contorizare este casa lui despre care 
dacă l‑ați auzi cum vorbește v‑ați emoționa cu 
siguranță. 

Cosmin are, teoretic, trac de dialoguri „oficiale”, 
practic, e fascinația întruchipată: mimică, gestică, 
emoție, bucurie. El și colegii lui de atunci se 
constituie în prima echipă cu care a debutat 
contorizarea Timișoarei, zona lui (și asta de 25 
de ani!) este Calea Girocului, peste 1700 de 
abonați, o medie de 10 kilometri pe zi, caiet de 
citire și consum, aparat PSION, antenă (partea 
domnească), respectiv cârlig, lanternă, șurubelniță 
pentru ridicat capace de 40 de kilograme, dar și o 
lupă de 22 de ani, nu pentru că ar exista dezinteres 
întru updatarea echipamentului de teren, ci pentru 
că, vorba lui, „atunci se făceau lucruri de calitate la 
care nu se renunță ușor!”.

Mândru de Brigada 5 din care face parte, Cosmin 
și‑a luat din start rolul în serios, a învățat zona pe 
de rost, și‑a făcut prieteni fideli, a dublat cumva, 
tot vorba lui, rolul popular al poștașului în viețile 
semenilor, or cu toții știm ce înseamnă asta. Munca 
nu este una ușoară – baletul termometrelor/vară/
iarnă, aplanatul spiritelor iritate, efortul fizic evident 
–, dar atât de frumoasă pentru el. E calculat și 
serios, dedicat total și fericit cu ceea ce face. 
Este, repet, recunoscut drept taciturn. Până la 
subiectul Aquatim. Se regăsește total în acest spirit 
de colegialitate, în amicițiile incredibile create, în 
respectul dat și primit, în siguranța unui astfel de for 
moral indestructibil.

Ca familist, e la fel de „limpede”: își iubește sincer 
soția și fiica (în fapt „fetița” de 27 de ani), liniștea 
casei și echilibrul vieții prezente. Autodidact, 
Cosmin a învățat engleza cât să se descurce 
oricând, deși pasiunea lui merge clar înspre zona 
germanică, înspre Goethe și literatura aferentă 
poporului talentat, a ținut, așadar, cu Deutschland 
la recentul Campionat Mondial și a fost puțin... 
mai mult trist că nu s‑au aliniat mingile cum și‑ar fi 
dorit. Da, ascultă Rammstein, Scooter, tehno fără 
probleme, dar și muzica nou apărută, astfel că, în 
sfera privată, toți cu toți sunt în rezonanță. 

N‑ar putea trăi fără Familia Aquatim, fără prietenii 
de aici, fără programul zilnic niciodată rutinat, fără 
partea domnească versus partea grea din geantă 
sau mâini, fără acest LOC pe care‑l vede și simte 
drept cel mai potrivit.  

Balanța lui 10 a 10‑a se dezechilibrează greu.  
În fapt, niciodată. Felicitări, Cosmin, am reținut cu 
toții „rețeta”, ești un... Masterchef!  

Nicu, dragul de nea Nicu, 65 de ani pe 8 
decembrie, tâmplar în echipa de aur Mentenanță 
electrică și construcții, cu siguranță cel mai vechi 
angajat al nostru, cert omul de care bunătatea este 
lipită genetic și... „dezlipită” ușor exclusive de ochiul 
privitorului profund. La prima vedere, nea Nicu pare 
puțin ursuz, până‑i sesizezi zâmbetul ștrengăresc 
din colțul gurii și emoția din spatele frunții. În fapt, 
(și) el aparține modelului de bun simț neaoș, din 
Maramureș, zona Sighet, comunitatea ucraineană 
din tată‑n fiu și din bunică‑n nepoată. 

A venit în Aquatim în 1987, împreună cu o echipă 
întreagă de muncitori harnici și extrem de buni, 
și de atunci n‑a mai plecat. Înainte de a fi la 
Aquatim, a lucrat la Mintia, fiind direct răspunzător 
de întreaga izolare a complexului. La Deva s‑a și 
căsătorit cu Hajnad, o unguroaică de ispravă, care 
i‑a dăruit trei copii, doi băieți și o fată. La rându‑le, 
copiii i‑au făcut... bunici, postură despre care 
vorbește cu flăcări de fericire în aceiași ochi munciți 
de bine/rău, mulțumire/dezamăgire, bucurie/tristețe. 
Nea Nicu n‑a avut și nu are o viață ușoară, dar asta 
nu înseamnă că s‑a văitat vreodată sau c‑o va face 
în viitor. Și‑a asumat destinul și e mulțumit cu tot ce 
i s‑a dat. Aici, muncește de zor, orice, talentul lui de 
meșter mare fiind multidirecțional, acasă, la fel, de 
toate, în propria‑i ogradă sau prin casele vecinilor 
sau ale prietenilor. Aici, e recunoscător Familiei 
pentru starea de spirit, acasă, Divinității, pentru că o 
ocrotește în continuare frumos pe soția lui bolnavă.  

Țara lemnului din care vine i‑a dat tărie și 
demnitate. Și‑a văzut de treabă, a ajutat și a fost 
ajutat. Oricât de greu a fost de‑a lungul anilor, nea 
Nicu nu s‑a gândit niciodată serios la plecare.  
„Nu poți să‑ți lași familia, soția, copiii și să pleci, nu 
poți!”. E sportiv și activ, mai de voie, mai de nevoie, 

vine, pleacă, traversează mult sau puțin din oraș 
obligatoriu pe bicicletă, e bun, blând și împăcat cu 
sine, deci și cu ceilalți. Gătește dumnezeiește, fie‑n 
română, fie‑n ucraineană (), la orice oră mămăligă 
cu brânză și cartofi (!!!), în straturi sau nu, hribe, 
colțunași, dar mai ales clătite pentru nepoțica lui.  
E meloman cât trebuie și sentimental tot așa.  
Afirmă cu mâna pe inimă că nepoții sunt cea mai 
mare bucurie de pe pământ respectiv că a fost și 
este un fericit. 

Pentru că, deși inițial a refuzat orice formă de 
interviu – din, repet, acea modestie care‑i ține 
departe de scenă exact pe oamenii care merită cel 
mai tare să fie povestiți – astăzi mi‑a zâmbit și vorbit 
atât de frumos. Mulțumesc din suflet! Ce suflet!

Petru, 57 de ani, instalator Mentenanță construcții, 
în super trupa lui Mitică, deci, Leu energic, om 
harnic, coleg simpatic și jovial foc. Vitalitatea‑i 
poate și chiar trebuie să slujească drept „Luați 
exemplu!” acelor care încă n‑au înțeles că viața nu 
poate fi, nu are voie să fie vreodată plictisitoare. 
L‑am surprins în timp ce muncea de zor în sediul 
nostru, plin de șurubelnițe, garnituri, sârme și alte 
acareturi, stropit din cap până în picioare de apa 

care l‑a fascinat dintotdeauna, chiar și în această 
formulă mai puțin prietenoasă. Meșterea cu o viteză 
de invidiat și cu un zâmbet larg, a evitat elegant de 
câteva ori acceptul să stăm de vorbă, apreciez mult 

că, ulterior, mi‑a oferit această plăcere. Tot cu un 
zâmbet larg.

Petru e din zona noastră, a copilărit și crescut la 
Ghilad, apoi a venit la Timișoara, a făcut Industrial 1, 
cursuri peste cursuri de calificare și s‑a apucat 
de treabă. A fost de toate, și instalator, și fochist, 
și mecanic, în fabrici/companii de profil, dar cel 
mai mult îi place prezentul, acest aici și acum. Îi 
plac oamenii noștri, Familia Mentenanței, agitația 
continuă, agenda zilnică diversificată, cea care nu‑l 
conține vreodată pe „Gata!”. Și ce bine că‑i așa, 
altfel nu s‑ar putea regăsi în vreo, Doamne ferește, 
rutină sau plictiseală. E navetist de câțiva ani, face 
drumul Timișoara‑Ghilad și invers către mama sa 
bolnavă, către locul copilăriei de vis, către amintirile 
unui trecut solar care nu se regăsește absolut deloc 
în prezentul monocolor... Acolo continuă trebăluiala, 
căci are gospodărie, animale și animăluțe, în a doua 
categorie regăsindu‑se Rexy și Negruțu, doi câini 
fideli, buni și blânzi. La nevoie, taie cocoșul, niciodată 
însă și găinile! V‑am avertizat că e un tip haios.

Despre criza majoră a pieței în ceea ce privește 
oferta de instalatori, Petru opinează ferm: „Pentru 
a deveni bun în acest domeniu frumos, dar 
foarte greu, îți trebuie răbdare și seriozitate, timp 
îndelungat de practică, de furat și stăpânit meseria, 
ori cei tineri vor direct bani. Se știe că este o 
meserie bănoasă și‑atunci e goana directă după 
câștig... pe terenuri instabile, căci ei nu prea știu 
nimic din ceea ce presupune munca aceasta”. 

Altfel, din perspectivă realistă, colegul nostru e 
modest, simplu și fericit... 80%, ceea ce, în condițiile 
actuale, reprezintă un corolar de invidiat. 

Dragă Petru, sunt atât de bucuroasă că... ți‑am stat 
în spate, că n‑am renunțat, că ai acceptat, că te 
cunosc și că îți sunt colegă! Felicitări pentru omul 
din tine!

Crenguța Radosav
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